
Extern salderen?

Hoe voorkom je dat de agrarische sector leeg wordt gekocht door overheid en industrie door extern 
salderen en dat er veel geld naar de stoppende boeren gaat?

Volgens mij doe je dat door de stikstof en fosfaat van de veebedrijven aan elkaar te koppelen en 
extern salderen van volledige bedrijven niet mogelijk te maken. Stikstof rechten kunnen extern 
(buiten de sector) verkocht worden doordat een bedrijf bijvoorbeeld voor een biologische 
bedrijfsvoering kiest, een emissie beperkende vloer in de stal legt, de mest verdunt met water tijdens 
het uitrijden of andere emissie beperkende maatregelen neemt. Daarnaast zorg je dat de stikstof van 
de stoppende bedrijven binnen de sector blijft. Dit maakt dat er voor dat er groei mogelijk is voor de 
blijvers aangezien de vergrijzing binnen de sector groot is. 

Hierdoor zal er een versnelling in de verduurzaming komen omdat minder uitstoot  daadwerkelijk 
direct geld oplevert in de vorm van stikstof-rechten. Bij het verhandelen van de fosfaat en stikstof 
van de stoppers kan er een percentage afgeroomd worden zoals nu ook gebeurd bij fosfaat. Hierdoor 
komt er meer ruimte in Nederland. Juridisch is dit ook houdbaar omdat de reductie reeds 
gerealiseerd is en niet op de toekomst berekend zoals in de PAS. 

Het beleid waar nu op ingezet wordt zorgt er volgens mij voor dat de stoppers een steeds grotere 
gouden handdruk meekrijgen terwijl de blijvers geen geld meer hebben om hun bedrijf te 
verduurzamen. Je kunt niet groen doen als je rood staat!

De nieuwe voermaatregel is er 1 die averechts zal werken. Professionele boeren als die in Nederland 
proberen hun vee op de norm te voeren. Dit betekent dat voor het rantsoen van elke diergroep een 
bepaalde soort voer geteeld moet worden. Dat hier minder eiwit of eiwit van een andere kwaliteit in 
moet zitten als de laatste jaren gevoerd is, daar is wat voor te zeggen. Maar ga niet halverwege het 
jaar de spelregels veranderen. Het bouwplan in is al een vast gegeven en de 1e snede kunstmest is al 
gestrooid. Ga je nu de regels veranderen dan komt de diergezondheid in de knel eind 2020!!!

Zoals in het bijgevoegde NSOB rapport beschreven is, dient het ministerie van LNV een stimulerende 
en motiverende rol aan te nemen. Wat er nu gebeurt is 180 graden de andere kant op. Wil je 
koploper in duurzame landbouw worden/blijven, zorg dan dat het doel wat je wilt bereiken, 
kringlooplandbouw in zijn volle glorie, in het winkelschap waardeert en beloond. Dan komt de 
innovatieve sector zoals we die kennen vol tot haar bloei.

Groet boer Stan!


